

Юбилей Музея истории науки и техники ОИЯИ

19 апреля в Доме ученых ОИЯИ прошло празднование юбилея Музея истории науки и техники ОИЯИ. На протяжении вот уже тридцати лет сотрудники музея заботливо сохраняют научные артефакты прошлого, а также память об открытиях, физических установках и о роли ученых в их развитии. В музее

Anniversary of the JINR Museum of the History of Science and Technology

On 19 April, the JINR Scientists' Club hosted the celebration of the anniversary of the JINR Museum of the History of Science and Technology. For thirty years, the Museum staff has been carefully preserving scientific artefacts of the past, as well as the memory of discoveries, scientific facilities, and the role of scientists in their develop-



Дубна, 19 апреля. Участники праздничной встречи, посвященной юбилею Музея истории науки и техники ОИЯИ

Dubna, 19 April. Participants of the festive meeting dedicated to the anniversary of the JINR Museum of the History of Science and Technology

проводится множество просветительских мероприятий, направленных на повышение заинтересованности детей и подростков наукой.

Директор ОИЯИ Г. В. Трубников зачитал поздравление музею от генерального директора Политехнического музея Д. А. Кожанова и вручил благодарственные письма сотрудникам, а также членам совета музея.

Воспоминаниями об истории создания музея поделились директор музея Н. С. Кавалерова, руководитель инициативной группы сотрудников ОИЯИ, выступившей с идеей основания музея, В. А. Никитин, советник директора музея Г. Л. Варденга, председатель совета музея ОИЯИ, главный научный сотрудник ЛНФ Е. П. Шабалин.

Решение о создании музея ОИЯИ было принято КПП Института 16–19 января 1989 г., приказ об этом был издан Н. Н. Боголюбовым 3 февраля того же года. Фактически же музей появился в 1993 г., когда для этих целей были выделены две комнаты в здании редакции еженедельника ОИЯИ «Дубна: наука, сотрудничество, прогресс». Официальным днем основания музея считается 13 марта, когда в Москве, в Политехническом музее, была торжественно открыта первая выставка музея — «Достижения ОИЯИ», состоявшая из экспонатов, собранных во всех лабораториях Института, а также снимков фотолетописца ОИЯИ Ю. А. Туманова. Выставка работала два месяца и привлекла множество посетителей.

Экспозиция музея продолжает пополняться и сейчас. Заместитель директора музея А. Е. Злотникова провела презентацию актуальных проектов музея. В музее действуют четыре зала: зал истории ОИЯИ, зал новых проектов, «Классная лаборатория» и лекционно-выставочный зал. Экскурсии проводятся бесплатно для всех желающих, в том числе на английском языке. При музее ОИЯИ действует Клуб будущих ученых для ребят с 1-го по 6-й класс. Ежегодно устраиваются «Менделеевские чтения» — научно-практическая конференция школьников. На постоянной основе продолжается проект «Классные уроки в музее», посвященный различным разделам физики.

Проводятся мероприятия и для взрослых, посвященные памятным датам: историко-научные семинары, семинары «Личности институтской Дубны», научно-популярный лекторий «Доступная наука». Сотрудники музея помогают в работе мемориальных кабинетов отцов-основателей ОИЯИ.

ment and formation. The Museum hosts many educational events, which are dedicated to the mission to increase the interest of children and teenagers in science.

JINR Director G. Trubnikov read out congratulations to the Museum from Director General of the Polytechnic Museum D. Kozhanov and presented letters of thanks to the staff, as well as to the members of the Museum Council.

The founders shared their memories of the history of the Museum's creation. Among them were Museum Director N. Kavalerova, Head of the Initiative Group of JINR employees that came up with the idea of founding the Museum V. Nikitin, Adviser to the Museum Director H. Vardenga, Chairman of the JINR Museum's Council, FLNP Chief Researcher E. Shabalin.

The decision to establish the JINR Museum was taken by the Committee of Plenipotentiaries of the JINR Member States on 16–19 January 1989, and N. Bogoliubov issued the order on 3 February the same year. In fact, the Museum appeared in 1993, when two rooms were given for these purposes in the building of the editorial office of the JINR Weekly Newspaper “Dubna: Science, Cooperation, Progress”. 13 March is the official day of the Museum's foundation. It is the day when the Museum's first exhibition “JINR Achievements” was opened in Moscow at the Polytechnic Museum. The exhibition comprised exhibits collected in all the Laboratories of the Institute, as well as photographs by JINR photographer Yu. Tumanov. The exhibition ran for two months and attracted many visitors.

The Museum's exposition continues to obtain new artefacts even now. Deputy Director of the Museum A. Zlotnikova presented the Museum's current projects. The Museum has four halls, namely the JINR history hall, the hall of new projects, the “Classroom laboratory”, and the lecture and exhibition hall. Guided tours are free for everyone, including in English. The JINR Museum has a Club of future scientists for children from 1 to 6 grades. The “Mendeleev readings”, a scientific and practical conference for schoolchildren, is organized annually. The project “Classroom lessons in the Museum” dedicated to various sections of physics, according to the school curriculum, continues on an ongoing basis.

There are events for adults dedicated to memorable dates, namely historical and scientific seminars, seminars “Personalities of the Institute Dubna”, popular science lecture hall “Accessible science”. The Museum staff helps in the work of the memorial offices of the JINR founders.